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Dansk Fængselsforbund: 

Narkokontrol virker 
Stofmisbruget i landets fængsler er i dag mindsket i forhold til 
tidligere og årsagen er klar: Stikprøver, hvor indsatte risikerer at 
blive urintestet. 

Sådan lyder budskabet fra Dansk Fængselsforbund efter 
blandt andet fængselsinspektør Bodil Philip fra Statsfængslet i Ringe 
har kritiseret de nuværende stikprøvetest. 

Formand for Dansk Fængselsforbund, Kim Østerbye, ser 
urinprøverne som et godt værktøj i kampen mod stofmisbrug. 

”Stikprøverne er med til at fjerne narko i fængslerne. Vi 
oplever et fald i antallet af positive urinprøver. Prøverne har altså en 
præventiv effekt,” siger Kim Østerbye. 

Bodil Philip giver udtryk for det modsatte, nemlig, at 
prøverne hæmmer narkobehandlingen. Den kritik kan Kim Østerbye 
ikke følge. Han mener tværtimod, at behandlingstilbud til 
stofmisbrugerne skal gå hånd i hånd med kontrol. 

”Der er en nøje sammenhæng mellem den løbende kontrol 
og de behandlingstilbud, som Kriminalforsorgen stiller til rådighed. I 
øjeblikket oplever vi en øget søgning til behandlingsafdelingerne,” 
siger han. 

Formanden mener derfor, at den nuværende stramme 
kontrol skal fortsætte: ”Vi har fortsat et narkoproblem i fængslerne. 
Derfor er det nødvendigt, at vi bliver ved med at skride hårdt ind. 
Det kan godt være, at der i Statsfængslet i Ringe er nogle særlige 
problemer, men det er ikke ensbetydende med, at 
stikprøvekontrollen ikke har en generel effekt i Kriminalforsorgen,” 
siger Kim Østerbye. 

Han peger på, at stikprøverne både er med til at sænke 
misbruget af hash og af hårde stoffer. 

”Vi oplever et generelt fald i misbruget i fængsler og 
arresthuse. Vi skal passe på, at denne positive udvikling ikke stopper 
fordi kontrollen bliver slækket,” siger Kim Østerbye. 
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